



# 2021 တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ

enterprises, inc.

**ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ် တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီကမံးတံာ်—ApogeeCompliance@apog.com**  
**Apogee သဲစးဂ့ၢ်ဝီၤကျိၤ—ApogeeLegal@apog.com**

**တၢ်ဟံးဖျါဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ**  
**တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်**

လၢ Apogee န့ၣ် ပမၤ ပနံၣ်တၢ်ကၤ လၢ တၢ်တီၢ်တၢ်လီၤ ဒီး ပုၤဂၤမၤတၢ် အတၢ်ပၢ်သ့ၣ်ပၢ်သး အပတီၢ်အထီၣ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. အါန့ၣ်အန့ၢ်, တၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်ဘျၢတဖၣ် လၢ U.S. ထံကီၢ် ဒီး ထံကီၢ်ဂၤတဖၣ်အပူၤန့ၣ် လိာ်ဘၣ်အါထီၣ်ဝဲ ခိၣ်ပနံၣ်တဖၣ်လၢ. ကကွၢ်စ့ၣ်ကယၢ် အနီၣ်ကမၤတၢ်ဟူးဂဲၤဖဲမၤတဖၣ် ဒ်သးကမၤလီၤတၢ် တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲ သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်ဘျၢလၢ အဘၣ်ထွဲဘၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သးကမၤစၢၤ ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ကန့ၣ်ပၢ် တၢ်ဆၢမုၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်မနုၤတဖၣ်လဲၣ်န့ၣ်, ဒီပနံၣ်အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ် ဒီပနံၣ်ဒီတဖျၢၣ် တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤတဖၣ် လၢအဟံးဃုာ်ဒီး တၢ်န့ၣ်ကျဲအံၤ; ပနံၣ်တၢ်ကၤသကံာ်ပဝးဒီးတၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ, လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ် ဒီပနံၣ်အံၤ. အသကံာ်ပဝးတၢ်န့ၣ်ကျဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၢ်ပုၤတဖၣ်ဒီးကံာ်လဲၣ်သ့ၣ်အပတီၢ်တဖၣ် လၢကမၤအပနံၣ်တၢ်ကၤအဂီၢ်; ဒီး ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်, လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ ဖီလစံၣ်လီၤလီၤဆီဆီတဖၣ် လၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ်မူထွဲမၤထွဲဝဲန့ၣ်လီၤ.

ကယၢ်မ့ၢ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်, ကံာ်လဲၣ်သ့ၣ်အပတီၢ်တဖၣ် ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအမိၢ်ပုၤတဖၣ် လၢအအိၣ်ဝဲ မ့တမ့ၢ် လၢအဟံးဖျါထီၣ်တၢ်ကွၢ်သတြဲၤ လၢ Apogee အတၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤ, ပနံၣ်တၢ်ကၤသကံာ်ပဝးဒီးတၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ, ဒီးဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်အံၤအပူၤန့ၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိလဲၣ် အမူဒါအိၣ်ဝဲလၢ ကလူၤဟံးမၤထွဲဝဲန့ၣ်လီၤ. မ့တမ့ၢ်လၢ ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်အံၤ ထီၣ်လိာ်သးဒီး တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤဘၣ်ထွဲဘၣ်သးလိာ်သးတမံၤမံၤ ဘၣ်သးဒီး တၢ်ဟံးဖျါအၢၣ်လီၤလိာ်သးအတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤတမံၤမံၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်အံၤအတၢ်အိၣ်မူအိၣ်ဒါအဂၤ လၢသဲစးဘၣ်ထွဲဘၣ်သးလိာ်သးအဖီလဲၣ် အယိၣ်န့ၣ်, ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ပၢ်လီၤလၢ ဒီပနံၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိလဲၣ်လၢအဂီၢ်, ပၢ်ဃုာ်ဒီး ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် လၢ Apogee ဒီး ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢ ကယၢ်မ့ၢ် ပနံၣ်တၢ်ကၤကရၢလၢ အအိၣ်လၢ Apogee အဖီလဲၣ်, ပနံၣ်တၢ်ကၤ အကရၢၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ် သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤအံၤ မ့တမ့ၢ် ကယၢ်မ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်, တၢ်မၤအကျဲအကျဲ, တၢ်န့ၣ်လီၤ, တၢ်ဖဲမံၤမံၤ တၢ်ဘျၢ, တၢ်ဂဲၤလိာ်ထံသး မ့တမ့ၢ် တၢ်ဒ်သးအံၤတဖၣ်န့ၣ် ဒုးကဲထီၣ် တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီၤစံၣ်ညီၣ်တၢ်, ဟံးဃုာ်ဒီး တၢ်ထူးထီၣ်ကွၢ်လၢတၢ်မၤ သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤအိၣ်လၢ တၢ်န့ၣ်ကျဲအံၤအပူၤ, ပနံၣ်တၢ်ကၤသကံာ်ပဝးဒီးတၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢအံၤအပူၤ, ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်အံၤအပူၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်ဘၣ်ထွဲတုၤအိၣ်အဂၤတဖၣ်အပူၤန့ၣ်, တဒုးကဲထီၣ် မ့တမ့ၢ် ပၢ်ဖျါထီၣ် တၢ်န့ၣ်ဖဲမံၤမံၤတၢ်အၢၣ်လီၤတမံၤမံၤ.

ဒ်သးကမၤစၢၤ ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် လၢကန့ၣ်ပၢ် သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်ဘျၢတဖၣ် လၢအမၤဘၣ်ဒီပနံၣ်အံၤအဂီၢ်, ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်အံၤ အတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤတၢ်လၢလံာ်န့ၣ် တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ. Apogee ပနံၣ်တၢ်ကၤသကံာ်ပဝးဒီးတၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ အလံာ်ကွဲးဒီးတဖၣ်, ဟံးဃုာ်ဒီး လံာ်ကွဲးဒီးလၢကွဲးဒီးလၢအတၢ်ဖၢၣ်လၢအတၢ်မ့ၢ်အဲကလံးကျိၢ်, အိၣ်လၢ Apogee အဟံးယဲၤသန့ ဝဲ [www.apog.com/corporate-governance/governance-overview](http://www.apog.com/corporate-governance/governance-overview). န့ၣ်လီၤ- ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မ့ၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ် ဒီးဒီပနံၣ်ဖီလစံၣ်အဂၤတဖၣ်န့ၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ဒီးန့ၣ်အီၤသ့ဝဲ လၢကသမံၤသမံၤမိၢ်ကွၢ်အီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကွဲးကျိၤတၢ်လၢလံာ်တဖၣ်အံၤ တဘျီဆဲး တၢ်အိၣ်သးလၢအကဲထီၣ်သးသ့ကိးမံၤဒဲးဘၣ်. ဒီးတၢ်အိၣ်သးတမံၤလၢ တဘျီတၢ်ဟံးဖျါကျိၤသတြဲၤအီၤ လၢတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤတၢ်လၢလံာ်အံၤအပူၤန့ၣ် ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကဒုးကဲထီၣ် တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ မ့တမ့ၢ် တဒုးကဲထီၣ် တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်လီၤ. နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်တမံၤမံၤန့ၣ်, ဆဲးကျဲၤ နပၤဆုၤရဲၣ်ကျဲၤတၢ်မူဒါခိၣ်, ပုၤမၤတၢ်ဖိဂံၢ်ဘၣ်ကျိၤ, Apogee ပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်တၢ်ခိၣ်ကျိၤ, မ့တမ့ၢ် တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီကမံးတံာ်အံၤ ဒ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢ တၢ်ဂ့ၢ်အဆၢ "တၢ်တီၣ်ထီၣ်တၢ်ဟံးဖျါဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ" ပုၤအသးန့ၣ်တက့ၢ်.

လၢပတၢ်အၢၣ်လီၤသးမၤသ့ပုၤပုၤလၢ ကလူၤဟံးမၤထွဲ ပသကံာ်ပဝးတၢ်န့ၣ်ကျဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၢ်ပုၤတဖၣ်, သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤ, ဒီးတၢ်ဖိၣ်စ့စ့ဒီးတၢ်ဖဲမံၤမံၤ အတၢ်ဖဲမံၤမံၤ အကြးအဘၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်, Apogee ဟံၣ်ဟံၣ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤန့ၣ် သ့ၣ်နီၣ်နဲတက့ၢ်.

နမ့ၢ်န့ၣ်လၢ ပုၤတဂၤဂၤ ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် ကလူၤသ့ၣ်ခါပတၢ် သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,တၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၢ်ပုၤတဖၣ် မ့တမ့ၢ် ကံာ်လဲၣ်သ့ၣ်အတီၢ်တဖၣ် လၢအအိၣ်လၢ လံာ်န့ၣ်ကျဲအံၤအပူၤ, ပနံၣ်တၢ်ကၤသကံာ်ပဝးဒီးတၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသး အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢအံၤအပူၤ မ့တမ့ၢ် နအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီဘၣ်သး တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲမံၤမံၤရီ အလုၢ်အလုၢ်လၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်အယိၣ်န့ၣ်, လိာ်န့ၣ်ကျဲအံၤအပူၤ တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢန့ၣ်ညါအီၤ မ့တမ့ၢ် လၢန့ၣ်သးဒုဒိအီၤတဖၣ် မ့တမ့ၢ် နတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ်လီၤ. နတီၣ်ထီၣ် တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ မ့တမ့ၢ် နတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ် ဆူန့ၣ်ကျဲကျဲကျဲကျဲတၢ်မူဒါခိၣ်, စံန့ယုၢ်တၢ်မၤမူဒါခိၣ်, နပုၤကျဲကျဲကျဲကျဲကျဲကျဲ, Apogee အပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်တၢ်ခိၣ်ကျဲကျဲအိၣ်ဝဲ 952.487.7645 မ့တမ့ၢ် ApogeeLegal@apog.com, မ့တမ့ၢ် ဆူတၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီကမံးတံာ်အအိၣ်ဝဲ ApogeeCompliance@apog.com သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ- ခီဖျါဆဲးကျဲ Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျိၤလီၤဆီဆီ ဝဲ [www.apog.ethicspoint.com](http://www.apog.ethicspoint.com) နဟံးဖျါထီၣ်တၢ် တအိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါနမံၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျိၤလီၤဆီဆီ ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ကျဲဖဲမံၤမံၤအီၤလၢ တၢ်ရဲၤဒီပနံၣ်တၢ်ခါ လၢအတၢ်ရဲၤလိာ်မၤသကံာ်တၢ်ဒီး Apogee န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကဆဲးကျိး လီၤတဲစိတလၢာ်စု ဆူ Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျိၤလီၤဆီဆီအအိၣ်ဒီးလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ဝဲသးစူကွၢ်ဘၣ် တၢ်န့ၣ်လီၤတဖၣ် ဝဲလံာ်ကဘျဲးပ 6 ဒီး 7 တဖၣ် လၢတၢ်န့ၣ်ကျဲအံၤန့ၣ်တက့ၢ်.

**တၢ်ဟံးဖျါတမံၤလၢလၢအဘၣ်သးဒီး**  
**တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ မ့တမ့ၢ်**  
**တၢ်လူၤဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီကျဲအံၤ လၢပုၤသ့ၣ်ညါအီၤ မ့တမ့ၢ်**  
**ပုၤသးဒုဒိအီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲမံၤမံၤရီ အလုၢ်အလုၢ်**  
**လၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကယုသ့ၣ်ညါအီၤ လၢအဆီအချ့ဒီး**  
**လီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ.**  
**မ့ၢ်လၢအတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဟံးဖျါအဂၤအဘၣ်တမံၤလၢအဘၣ်သးဒီး**  
**တၢ်လူၤသ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢပုၤသ့ၣ်ညါအီၤ မ့တမ့ၢ်**  
**လၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်အယိၣ်, တၢ်တမံၤမံၤဂ့ၢ်ဝီၤမၤကျဲကျဲတၢ်ဆူ**  
**ပုၤနီၣ်တက့ၢ်.**

## **APOGEE တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျိၤလီၤဆီ**

[www.apog.ethicspoint.com](http://www.apog.ethicspoint.com) (ကွဲးန့ၣ်လီၤ တၢ်ကရၢကရီၤအမံၤလၢ "Apogee") (ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘုၣ်) မ့ၢ်တမ့ၢ် 800.441.6164 (ဆဲးကျိးကလီ လၢ U.S. ဒီး Canada အပူၤ). မ့ၢ်ကဆဲးကျိးကလီ လီၤတဲစိ လၢထံကီၢ်အိၣ်လၢ U.S. ဒီး Canada အချၢတဖၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ဝဲသးစူကွၢ်ဘၣ် တၢ်န့ၣ်ကျဲတဖၣ် ဝဲလံာ်ကဘျဲးပ 6 ဒီး 7 လၢလံာ်န့ၣ်ကျဲအံၤအပူၤ မ့တမ့ၢ် ဝဲ [www.apog.ethicspoint.com](http://www.apog.ethicspoint.com) (ကွဲးန့ၣ် တၢ်ကရၢကရီၤ အမံၤလၢ "Apogee") တက့ၢ်.

# တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ လံာ်န့ၣ်ကျဲ

ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံာ်	ဖီလစံာ်တၢ်ဂ့ၢ်ကျၢၢ်တံာ်	တၢ်လၢပုၤကဘၣ်ပလီၢ်သ့ၣ်ပလီၤသး
<p><b>သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ</b>  <b>လၢအကြိယာ်တၢ်ဟံးလီၤတၢ်အပူၤကလံၤတတီ</b>  <b>တလီၤတဖၣ် ဒီး</b>  <b>တၢ်ပြၢလိာ်သးအလုၢ်အလၢတဖၣ်</b></p>	<p>ဒီပနံၣ်အံၤ တၢ်တြိယာ်အီၤလၢ သုတမၤ တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်န့ၢ်ပၢၣ်လိာ်သးဒီး ဒီပနံၣ်လၢအပြၢလိာ်သးဒီးအီၤတဖၣ် ဘၣ်သးဒီး ပနံၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်သးကျဲၤမၤတၢ်အပူၤကလံၤတဖၣ်, တၢ်ဟံးလီၤတၢ်အပူၤတဖၣ်, တၢ်ဆါတၢ်ပူၤအတၢ်အိၣ်သးအဂၤတဖၣ်, တၢ်အထိးနီၤတဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ထူးထီၣ်ပနံၣ်ဒီးတၢ်ဆါလီၤအီၤအဘၣ်စၢၤတၢ်လီၤဆီတဖၣ်, တၢ်ပူၤတၢ်ကလံၤတဖၣ်, တၢ်နီၤလီၤ လီၢ်ကဝီၤတဖၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤပူၤစူးကါတၢ်ဖိတဖၣ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ပူၤဆါတၢ်အပူၤတဖၣ် (bids) န့ၣ်လီၤ. တၢ်သဘျုးလၢအအိၣ်ဒီး ပုၤဆါက့ၤတၢ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤရၤလီၤဆါလီၤတၢ်တဖၣ် လၢကဆါလီၤကဒါက့ၤ ဒီပနံၣ်အံၤအပနံၣ်ပိးလီၤတဖၣ်န့ၣ် ဒီပနံၣ်အံၤ တြိယာ်အီၤတသ့ဝဲစ့ၢ်ကိးဘၣ်.</p>	<p>တၢ်တၢ်ပီၣ်တၢ်ပီၣ်တၢ်ဒီး ဒီပနံၣ်ပြၢလိာ်သးတဖၣ် ဘၣ်သးဒီး တၢ်ပံာ်တၢ်အပူၤ, တၢ်ပံာ်တၢ်အပူၤကျဲၤကျဲၤသ့တဖၣ်, တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါပနံၣ်တဖၣ်ဆူကမ့ၢ်, ပနံၣ်ဒီးတၢ်သးကျဲၤမၤတၢ်လၢတၢ်တဘိးဘၣ်ရၤလီၤအီၤတဖၣ်, ဒီအသ့တဖၣ်ဒီးတၢ်လၢာ်ဘျီလၢစ့ၤတဖၣ် မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်တၢ်စ့ၤလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ကျဲၤတမံၤလၢလံာ်.</p>
<p><b>တၢ်တြိယာ်တၢ်ဒုၣ်ချၢထီဒါ (anti-Boycott)</b>  <b>အသဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ</b>  <b>ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢတဖၣ်</b></p>	<p>လၢကလူၤပိာ်ထွဲ မ့တမ့ၢ် ဆိၣ်ထွဲ ထံကီၢ်လၢ U.S. ပဒိၣ်ပပုၤ တဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအီၤတဘျီ အတၢ်ဆါတၢ်ပူၤတၢ်ဒုၣ်ချၢထီဒါတမံၤအဂီၢ် ဒီပနံၣ်အံၤ တမ့ၢ်ကမၤတၢ်နီၤတမံၤဘၣ်.</p>	<p>တၢ်စံးဆၢကဒါက့ၤတၢ်ဆူ တၢ်ဒုၣ်ချၢထီဒါ တၢ်ယုထီၣ်တမံၤ. တၢ်ယုထီၣ်တၢ်လၢ ကဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤ Arab တၢ်ဒုၣ်ချၢထီဒါ Israel.</p>
<p><b>တၢ်သးစဲအတၢ်သဘၣ်သဘျီ</b></p>	<p>ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ်ဟးဆဲး တၢ်အိၣ်အသးတဖၣ် ဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်တၢ်သးစဲတဖၣ် ကဘၣ်ကံၢ်လိာ်သး မ့တမ့ၢ် ဖျါလီၤကံၢ်လၢ ကကဲထီၣ် တၢ်သဘၣ်ဘျီ, ဒီးဒီပနံၣ်အံၤအတၢ်သးစဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကမၤလိာ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်နီၤ လၢကမၤပုၤ တၢ်သးစဲအတၢ်သဘၣ်ဘျီ တၢ်သံကွၢ်ရဲၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်တူၢ်လိာ် တၢ်ဟ့ၣ်ကနၤလၢအထီၣ်ဘးလုၢ်ကွံတဖၣ်, တၢ်ကွၢ်မၢ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤမုၢ်လၢတၢ် လၢအခဲအံၤ မ့တမ့ၢ် ခါဆူညါ ပုၤဆိၣ်ထွဲပနံၣ်တၢ်လိာ်တၢ်လဲး မ့တမ့ၢ် ပုၤပူၤစူးကါတၢ်ဖိတဂၤအအိၣ်. န့ၣ်ဘၣ် ကျိၣ်စ့တၢ်န့ၢ်ဘျီ လၢဒီပနံၣ်ပြၢလိာ်သး, ပုၤဆိၣ်ထွဲပနံၣ်တၢ်လိာ်တၢ်လဲး မ့တမ့ၢ် ပုၤပူၤစူးကါတၢ်ဖိအအိၣ်</p>
<p><b>တၢ်ဟ့ၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဆၢက့ၤတၢ်ဘျီတဖၣ်</b></p>	<p>ဘၣ်သးဒီး တၢ်ဆါတၢ်ပူၤတမံၤလၢ အဟံးယုဒီးဒီပနံၣ်အံၤန့ၣ်, ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် တဘၣ် ဟ့ၣ် မ့တမ့ၢ် တူၢ်လိာ် တၢ်ဟ့ၣ်တခါခါ မ့တမ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်ညါဆၢက့ၤတၢ်ဘျီ ဆူ မ့တမ့ၢ် လၢ ပုၤတဂၤဂၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲတၢ်မၤကရၢ လၢအယုကျဲၤလၢကမၤပနံၣ်တၢ်ကတၢ်မၤဒီးဒီပနံၣ်အံၤ အအိၣ်ဘၣ်. တၢ်ဟ့ၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဆၢက့ၤတၢ်ဘျီတဖၣ် လၢအတဘၣ်ထွဲလိာ်သးဒီး တၢ်ဆါတၢ်ပူၤန့ၣ်, အလုၢ်အပူၤတအါကံၢ်ဆိး ဒီးမ့ၢ်တတလၢကံၢ် လီၤကဝီၤတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်ညါန့ၣ်တဖၣ်အဆိန့ၣ်, တၢ်တူၢ်လိာ်အီၤသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါဆၢက့ၤတၢ်ဘျီတဖၣ် လၢအလုၢ်အပူၤအါ လၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤ ဟ့ၣ်လီၤအီၤဆူ, မ့တမ့ၢ် တူၢ်လိာ်အီၤလၢ ပုၤဆိၣ်ထွဲပနံၣ်တၢ်လိာ်တၢ်လဲး, ပုၤပူၤစူးကါတၢ်ဖိ, ပုၤနီၤလီၤဆါလီၤတၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤဟ့ၣ်ကျိၣ်တၢ်အအိၣ်. တၢ်ဟ့ၣ်ကျိၣ်စ့ မ့တမ့ၢ် တၢ်တူၢ်လိာ်ကျိၣ်စ့ မ့တမ့ၢ် တၢ်လၢအလုၢ်အပူၤဒီးသိးလိာ်သးဒီးကျိၣ်စ့ လၢ, ပုၤဆိၣ်ထွဲပနံၣ်တၢ်လိာ်တၢ်လဲး, ပုၤပူၤစူးကါတၢ်ဖိ, ပုၤနီၤလီၤဆါလီၤတၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤဟ့ၣ်ကျိၣ်တၢ်အအိၣ် တၢ်ဟ့ၣ်အနီၢ်ဂံၢ်နီၣ်ဒူး ကအိၣ်ဝဲဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်လဲၣ်ဂ့ၢ်န့ၣ်က့.</p>
<p><b>ထံကီၢ်တၢ်ပၢတၢ်ပြဲး</b>  <b>တၢ်ဘၣ်ထွဲရဲလိာ်သးတဖၣ် -</b>  <b>ပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်</b></p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်ကျိၣ်စ့, တၢ်ဟ့ၣ်တဖၣ်,တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤ ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ဆၢက့ၤတၢ်ဘျီအဂၤလၢ လၢအတၢ်ပံၣ်ညိၣ် လုၢ်ဘၢစံကမီၤ ကမ့ၢ်ပုၤန့ၢ်စံကမီၤတဂၤဂၤ မ့ၢ်ဂ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်တြိယာ်အီၤလီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်န့ၢ်ဖဲန့ၢ်မၤ ဆူ ပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်စံဟ့ၣ်ကမီၤဆီအီၤလၢ Apogee အပူၤဟ့ၣ်ကျိၣ်တၢ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဘၣ်ထွဲတုၤအိၣ်လိာ်သးဒီး ပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်အခါန့ၣ်, ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် တဘၣ်လီၤတၢ် မ့တမ့ၢ် တဲဖျါကမၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်.</p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်ကျိၣ်စ့, တၢ်ဟ့ၣ်ဆၢက့ၤတၢ်ဘျီအဘျီ, တၢ်မၤမုၢ်လၢတၢ် ဆူ ပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် တၢ်ဒီးလဲပုၤမၤတၢ်ဖိ လၢပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤ အတၢ်ယုထီၣ်အီၤအဖီခိၣ်. တၢ်ဟံးဖျါကမၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်လီၤတီၢ်လၢ ကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကျဲၤအကါဒိၣ်တဖၣ် လၢတၢ်ဘၣ်ထွဲတုၤအိၣ်လိာ်သးဒီး ပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ် မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်အပူၤ.</p>
<p><b>ပဒိၣ်တၢ်ပၢတၢ်ပြဲး လံာ်ပံးယာ်တဖၣ်</b></p>	<p>တၢ်လူၤပိာ်မၤထွဲသဲစးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျီတဖၣ် လၢအဘၣ်ထွဲဘၣ်သးဒီး ပဒိၣ်တၢ်ပၢတၢ်ပြဲး လံာ်ပံးယာ်တဖၣ် လီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိကိးဂၤဒဲး ကဘၣ်လူၤပိာ်ထွဲအီၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်ကျိၣ်စ့ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်စ့တဖၣ်သးတဖၣ် ဆူ ပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ်လၢအမၤလံာ်ပံးယာ်တဖၣ်အအိၣ် တၢ်တၢ်ပီၣ်တၢ်ပီၣ် ခါဆူညါတၢ်န့ၢ်ဖဲန့ၢ်မၤအခွဲအယာ်တဖၣ်ဖဲဒီပနံၣ်အံၤ ဒီးပဒိၣ်ပပုၤခိၣ်န့ၣ်လၢအမၤလံာ်ပံးယာ်တဖၣ်. တၢ်တလူၤပိာ်ထွဲ လံာ်ပံးယာ်တဖၣ်စ့စ့ရီၤအကျိၣ်အကြးအဘၣ် မ့တမ့ၢ် လံာ်ပံးယာ်အံၤအတၢ်သိၣ်တၢ်ဘျီတဖၣ်.</p>

# တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ တၢ်ဒိသျှၣ်ဟံးသး လံာ်န့ၣ်ကျဲ

ဒိပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖိလစံၣ်	ဖိလစံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကျၢၢ်တံၢ်	တၢ်လၢပုၤကဘၣ်ပလီၤသျှၣ်ပလီၤသး
<p><b>ပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြး တၢ်ယုသ့ၣ်ညါတဖၣ်ဒီး တၢ်သံကွၢ်စးဆၢတဖၣ်</b></p>	<p>ပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြးခဲလၢၣ် အတၢ်ယုထီၣ် တၢ်သံကွၢ်စးဆၢ မုၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးနီၣ်တဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကြးဒုးသ့ၣ်ညါအီၤတဘျီယီ ဆူ Apogee အပူၤဟ့ၣ်ကုၣ်တၢ်ခိၣ်ကျၢၢ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤမၤတၢ်ဖိလၢအမၤသကိးတၢ် ပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြး တၢ်သံကွၢ်စးဆၢတဖၣ်အပူၤန့ၣ် ကဘၣ်ဟ့ၣ် တၢ်စးဆၢတဖၣ် လီၤတၢ်လီၤဆဲး လၢလၢပုၤပုၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>ကွီၢ်ဘျီၣ်လံာ်ဟ့ၣ်ခွဲးတဖၣ်လၢတၢ်လုၤယုတၢ်အဂီၢ်, ကွီၢ်ဘျီၣ်အတၢ်ကိးတဖၣ်, တၢ်ယုထီၣ်တဖၣ်လၢ ပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြး ပုၤယီထံသ့ၣ်ညါတၢ် မ့တမ့ၢ် ပုၤဖိၣ်ဂၢၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ် လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျီၤတဘျီထွဲဒီး ဒိပနံၣ်အံၤ မ့တမ့ၢ် ဒိပနံၣ်တဖၣ်လၢအမၤပနံၣ်တၢ်ကၢဒီးဒိပနံၣ်အံၤ.</p>
<p><b>ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ် တၢ်ဆါတၢ်ပုၤဒီးမုၢ်ကျိၤဝဲၤကွၢ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်</b></p>	<p>တမ့ၢ်ထဲတၢ်လုၤဟီၣ်ထွဲ U.S အတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်ထွဲဘၣ်ယးတဖၣ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်, ဒိပနံၣ်အံၤ ကလူၤဟီၣ်ထွဲ ကယံၤမုၢ်သဲးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ် လၢအဘၣ်ထွဲဘၣ်ယးတဖၣ် လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်တၢ်ဆါတၢ်ပုၤတဖၣ်လၢလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်တလၢထီၣ်ပုၤထီၣ် လၢကလူၤဟီၣ်ထွဲ တၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤပနံၣ်ဆူကီၢ်ပုၤ, တၢ်ဆၢဟးထီၣ်ပနံၣ်ဆူကီၢ်ဂၢၢ်, တၢ်လဲကျိၣ်လဲစ့, မ့တမ့ၢ် ထံကီၢ်အဂၢၤတဘျီအခိၣ်သ့ၣ်တၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ပဆၢကၢၤယာ် တၢ်ဆၢဟးထီၣ်ပနံၣ်ဆူကီၢ်ဂၢၢ်, ပဒိၣ်အတၢ်တြီၤပနံၣ်တၢ်ကၢဒီးထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ် မ့တမ့ၢ် P.S အတၢ်တြီၤယာ်တၢ်တပူၤပနံၣ်တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂဲၤ သဲးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်.</p>
<p><b>ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ် တၢ်အိၣ်ကဘျးအိၣ်ကဘျး အလုၤအလၢတဖၣ် သဲးစး</b></p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျးစ့ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်ကနၢၤ အတၢ်ကြးတဘၣ်တဖၣ် လၢထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ်တဖၣ်အပူၤ ဆူပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြးခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်, ပုၤဂဲၤထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ်သဲးစးတဖၣ် မ့တမ့ၢ် ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ်သဲးစးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်တြီၤယာ်အီၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျးစ့တၢ်လဲ, တၢ်ဟ့ၣ်စ့ခိၣ်မဲးရှၢၣ်, တၢ်ဟ့ၣ်ကနၢၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်ကနၢၤ လၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ် ဆူ ပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြးခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်, ပုၤဂဲၤထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ်သဲးစးတဖၣ် မ့တမ့ၢ် ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ်သဲးစးတဖၣ်. တၢ်ဟ့ၣ်ဂဲၤဖဲးမၤတဖၣ် လၢထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၢၢ်တဘျီအပူၤ လၢဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤဒ်အမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဖးလၢဆိး (bribery). တၢ်ဟ့ၣ်စ့ခိၣ်မဲးရှၢၣ်, ဘီၤနး(စ) မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤစ့ၤလီၤန့ၣ်တၢ်အပူၤ အါအါဂီၢ်ဂီၢ် မ့တမ့ၢ် တဆဲးတက့ၢ် ဒ်ကျဲလၢတညီန့ၣ်မၤသးအပူၤ.</p>
<p><b>တၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဖးလၢဆိးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်စ့တဖၣ်သဲးစးတဖၣ်</b></p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်ဖးလၢဆိးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်စ့တဖၣ်သဲးစးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်တြီၤယာ်အီၤလီၤ.</p>	<p>တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျးစ့တၢ်လဲ, တၢ်ဟ့ၣ်စ့ခိၣ်မဲးရှၢၣ် ဒီးတၢ်တၢ်ပိၣ်တၢ်ပိၣ်တၢ်သုးတၢ်ကျဲၤ လၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်ဟ့ၣ်ကနၢၤ တဘျီဘၣ်တဘျီ မ့တမ့ၢ် ဒိၣ်ခိၣ်မုၢ်မုၢ်တဖၣ်.</p>
<p><b>ထံဂ့ၢ်ကီၢ်သဲးစးတၢ်မၤန့ၣ်ဆိၣ်ခဲပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြး တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂဲၤတဖၣ်</b></p>	<p>ဒိပနံၣ်အံၤ ကလူၤဟီၣ်ထွဲ သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီခဲလၢၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး ထံဂ့ၢ်ကီၢ်သဲးစးတၢ်ဟ့ၣ်မၤဘျးတၢ်တဖၣ်ဒီးတၢ်မၤန့ၣ်ဆိၣ်ခဲပဒိၣ်တၢ်ပတၢ်ပြးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>ထံဂ့ၢ်ကီၢ်သဲးစးတၢ်ဟ့ၣ်မၤဘျးတဖၣ် လၢဒိပနံၣ်အစ့မိၢ်ပုၤတဖၣ် ဒိပနံၣ်အံၤ အတၢ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤစ့ ဘၣ်ယး နီၣ်တဂၢၢ်ထံဂ့ၢ်ကီၢ်သဲးစး တၢ်ဟ့ၣ်မၤဘျးတဖၣ်.</p>
<p><b>တၢ်ဒိသဒါ ဒိပနံၣ်တၢ်စုလီၤခိၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤ</b></p>	<p>တၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤလၢအအိၣ်လၢ ဒိပနံၣ်အံၤ အတၢ်မၤနီၣ်မၤယါတဖၣ်အပူၤ မ့တမ့ၢ် လၢဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤလၢ ဒိပနံၣ်အံၤန့ၣ် မ့တမ့ၢ် ဒိပနံၣ်အံၤ အစုလီၤခိၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စုလီၤခိၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤလၢအဘၣ်ယးဒီး တၢ်သ့တၢ်ဘၣ် ဒီးဒိပနံၣ်အံၤ အစုလီၤပုၤတဖၣ်ဒီးတၢ်စုလီၤခိၣ်ခိၣ်န့ၣ် တၢ်ကဘၣ်ဟံးဘၣ်ဟံးဘၣ်အီၤတုၤလီၤတီၤလီၤ လၢကတြီၤယာ်တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျး, တၢ်ဟးကုၢ်ဟးဂီၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်စုးကါတၢ်ဂ့ၢ် လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်စ့တဖၣ်ကမိၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ပာ်ဖျါထီၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်စုးကါ ဒိပနံၣ်အံၤ တၢ်စုလီၤခိၣ်ခိၣ် အတၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤ, တၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးဒီးကွဲးဆဲးယာ်, မ့တမ့ၢ် ခိၣ်ဖျါထီၣ်ဆိၣ်ဖဲ လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်စ့တဖၣ်ကမိၤ. တၢ်စုးကါကမၢ် ဒိပနံၣ်အစ့မိၢ်ပုၤတဖၣ် တၢ်စုးကါ ဒိပနံၣ်အစုလီၤခိၣ်ခိၣ် လၢနီၣ်ကစၢ်အဂီၢ်</p>
<p><b>တၢ်န့ၣ်ဖဲးန့ၣ်မၤအခွဲးအယာ် လၢအတုၤသးထဲသီးလီၤသး</b></p>	<p>ဒိပနံၣ်အံၤကဟ့ၣ်လီၤ တၢ်န့ၣ်ဖဲးန့ၣ်မၤအခွဲးအယာ်လၢအထဲသီးတုၤသး လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ကွဲးမၢ် ကလုၢ်, ဖဲးဘျးလွဲၢ်, တၢ်စုၤတၢ်န့ၣ်, တၢ်ဘျးတၢ်ဘျး, တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်, မုၢ်ခွါ, သးန့ၣ်လၢ, ကလုၢ်ဂံၢ်ထဲး, မုၢ်ခွါတၢ်သးစဲ, တၢ်ကဲမုၢ်ခွါ, မုၢ်ခွါအတၢ်မုၢ်တၢ် ဒီး/မ့တမ့ၢ် မုၢ်ခွါတၢ်အိၣ်ဖျါ, တၢ်တအိၣ်သးမး (disability), ဆူၣ်ချုၣ်တၢ်ကူၤမၤယါဘျီအတၢ်အိၣ်သး, ဟံၣ်ဖိယီဖိဆူၣ်ချုၣ်ဂ့ၢ်တၢ်စံၣ်စိၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤ, တၢ်အိၣ်ဒီးဟ့ၣ်သး, တၢ်ဆိဟံၣ်ဆိယီ မ့တမ့ၢ် ဒိပနံၣ်အံၤအတၢ်အိၣ်သး, ဟံၣ်ဖိယီဖိအတၢ်အိၣ်သး, တၢ်ဒီးန့ၣ်ပဒိၣ်တၢ်မၤစၢၤအတၢ်အိၣ်သး, တၢ်ကဲထံဖိကီၢ်ဖိအတၢ်အိၣ်သး, သုးမုၢ်သံၣ်တီ မ့တမ့ၢ် သုးဖိလီၤလၢ အတၢ်အိၣ်သး, မ့တမ့ၢ် yပုၤအတီၤပတီၢ်တၢ်အိၣ်သးအဂၢၢ် လၢတၢ်ဒိသဒါယာ်အီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီထီၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၢၢ် သန့ၤထီၣ်သးလၢ ကလုၢ်, ဖဲးဘျးလွဲၢ်, တၢ်စုၤတၢ်န့ၣ်, တၢ်ဘျးတၢ်ဘျး, တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်, မုၢ်ခွါ, သးန့ၣ်လၢ, ကလုၢ်ဂံၢ်ထဲး, မုၢ်ခွါတၢ်သးစဲ, တၢ်ကဲမုၢ်ခွါ, မုၢ်ခွါအတၢ်မုၢ်တၢ် ဒီး/မ့တမ့ၢ် မုၢ်ခွါတၢ်အိၣ်ဖျါ, တၢ်တအိၣ်သးမး (disability), ဆူၣ်ချုၣ်တၢ်ကူၤမၤယါဘျီအတၢ်အိၣ်သး, ဟံၣ်ဖိယီဖိဆူၣ်ချုၣ်ဂ့ၢ်တၢ်စံၣ်စိၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤ, တၢ်အိၣ်ဒီးဟ့ၣ်သး, တၢ်ဆိဟံၣ်ဆိယီ မ့တမ့ၢ် ဒိပနံၣ်အံၤအတၢ်အိၣ်သး, ဟံၣ်ဖိယီဖိအတၢ်အိၣ်သး, တၢ်ဒီးန့ၣ်ပဒိၣ်တၢ်မၤစၢၤအတၢ်အိၣ်သး, တၢ်ကဲထံဖိကီၢ်ဖိအတၢ်အိၣ်သး, သုးမုၢ်သံၣ်တီ မ့တမ့ၢ် သုးဖိလီၤလၢ အတၢ်အိၣ်သး, မ့တမ့ၢ် ပုၤအတီၤပတီၢ်တၢ်အိၣ်သးအဂၢၢ် လၢတၢ်ဒိသဒါယာ်အီၤတဖၣ်အဖိခိၣ်.</p>

# တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသး လံာ်န့ၣ်ကျဲ

ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်	ဖီလစံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကျၢၢ်တံၢ်	တၢ်လၢပုၤကဘၣ်ပလီၢ်သ့ၣ်ပလီၤသး
-----------------------------	-------------------------	-----------------------------

<p><b>တၢ်မၤတမုၢ်မၤတံာ်တံာ်တၢ်</b></p>	<p>မုၢ်ခွဲၤသ့ၣ်ထံးတၢ်မၤတမုၢ်မၤတံာ်တံာ်တၢ် ဒီးတၢ်မၤတမုၢ်မၤတံာ်တံာ်တၢ် လၢသန့ၤထီၣ်သးလၢ ကလုာ်, ဖံးဘျၢလွဲၤ, တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၢ်, တၢ်ဘျၢတၢ်ဘါ, တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်, မုၢ်ခွဲၤ, သးနံၣ်လၢ, ကလုာ်ဂီၢ်ထံး, မုၢ်ခွဲၤတၢ်သးစဲ, တၢ်ကဲမုၢ်ခွဲၤ, မုၢ်ခွဲၤအတၢ်မုၢ်တၢ် ဒီး/မုၢ်တမုၢ် မုၢ်ခွဲၤတၢ်အိၣ်ဖျါ, တၢ်တဆိၣ်သးမး (disability), ဆူၣ်ချတၢ်ကူစါယါဘျၢအတၢ်အိၣ်သး, ဟံၣ်ဖိယီဖိဆူၣ်ချတၢ်ဂီၢ်တၢ်စံၣ်စိၤ မုၢ်တမုၢ် တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်အဂ့ၢ်အကျါ, တၢ်အိၣ်ဒီးဟုးသး, တၢ်ဆိဟံၣ်ဆိယီ မုၢ်တမုၢ် ဒီးဝါဝါအတၢ်အိၣ်သး, ဟံၣ်ဖိယီဖိအတၢ်အိၣ်သး, တၢ်ဒီးန့ၢ်ပဒိၣ်တၢ်မၤစၢၤအတၢ်အိၣ်သး, တၢ်ကဲထံဖိကီၢ်ဖိအတၢ်အိၣ်သး, သးမုၢ်သံၣ်တၢ် မုၢ်တမုၢ် သးဖိလီၤလံာ် အတၢ်အိၣ်သး, မုၢ်တမုၢ် ပုၤအတၢ်ပတီၢ်တၢ်အိၣ်သးအဂၤ လၢတၢ်ဒိသ့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးအဖီခိၣ်န့ၣ် တၢ်တူၢ်လီၤအီၤတသ့ဘၣ် ဒီးဒီပနံၣ်န့ၣ်တမုၢ်ကဝံသးစူၤတၢ်အံၤဘၣ်.</p>	<p>နီၢ်ခိၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ဒွါလၢပုၤတတူၢ်လီၤမုၢ်အီၤ, တၢ်စံးတၢ်ကတိၤ မုၢ်တမုၢ် တၢ်တဲလီၢ်ကွဲတၢ် လၢအဘၣ်ထွဲဒီး မုၢ်ခွဲၤသ့ၣ်ထံး မုၢ်တမုၢ် လၢအဟ့ၣ်ထီၣ်မုၢ်ခွဲၤသ့ၣ်ထံးတၢ်ဆိကမိၣ်; မုၢ်ခွဲၤတၢ်ကွဲတၢ်လီၤတၢ်စံးတၢ်ကတိၤတဖၣ်; တၢ်စံးတၢ်ကတိၤ မုၢ်တမုၢ် တၢ်တဲလီၢ်ကွဲတၢ် လၢအဘၣ်သးဒီး ခွဲၤအိၣ်ပကၤ (gay), မုၢ်အိၣ်ပကၤ (lesbian) မုၢ်တမုၢ် မုၢ်သးလီၤခွဲၤ/ခွဲၤသးလီၤမုၢ် (transgender). တၢ်မၤတမုၢ်မၤတံာ်တံာ်တၢ် သန့ၤထီၣ်အသးလၢ ပုၤအတၢ်ပတီၢ်တၢ်အိၣ်သးအဂၤ လၢတၢ်ဒိသ့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးအဖီခိၣ်. တၢ်မၤပျဲၤမုၢ်တမုၢ် တၢ်ကတိၤလွဲကဒိလွဲကဒါတမုၢ်တလၢ လၢပုၤမၤတဖၣ်တဂၤ အတၢ်အာၣ်လီၤဒိကန့ၣ်တၢ် ဆူၣ် မုၢ်တမုၢ် တၢ်တတူၢ်လီၤ တၢ်န့ၣ်စုန့ၣ်ဒိၣ်လၢအပညိၣ်မၤန့ၢ်မုၢ်ခွဲၤသ့ၣ်ထံးတၢ်သ့ၣ်အိၣ်သးအိၣ်တဖၣ် န့ၣ်, ကမၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>
---------------------------------------	---	--

<p><b>န့ၢ်ဆၢၣ်ခိၣ်ဃၢၤ သဲစးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢတဖၣ်</b></p>	<p>ဒီပနံၣ်အံၤ ကလုာ်ပိာ်မၤထွဲ န့ၢ်ဆၢၣ်ခိၣ်ဃၢၤ သဲစးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢတဖၣ်လီၤ.</p>	<p>န့ၢ်ဆၢၣ်ခိၣ်ဃၢၤဂီၢ်ဖိ တၢ်မၤနီၣ်မၤမၤ လၢအတလၢတပုၤ တၢ်လီၤလူလီၤဆဲၣ် မုၢ်တမုၢ် တၢ်လီၤမုၢ်လီၤလူၤ လၢတၢ်တဖၣ်ဖျါထီၣ်အီၤတဖၣ် တၢ်တစုးကွဲၣ် တၢ်တဖၣ် လၢကျဲၤလီၤကျဲၤဘၣ် တၢ်စုးကါ သိလုၣ်စိာ်တၢ်အယၢ (hauler) မုၢ်တမုၢ် တၢ်စုးကွဲၣ်တၢ်ကွဲၣ်တၢ်အလီၢ်ကျဲၤ လၢတၢ်တပျဲၤဟ့ၣ်ဒီးအီၤတဖၣ်.</p>
---	--	---

<p><b>တၢ်ကူၣ်လဲၤမၤကတၢ် ဒီးတၢ်တဲပုၤတၢ်ဂ့ၢ်ခူသ့ၣ် ဒီးတၢ်ကူၣ်ခူသ့ၣ်သကိးတၢ် လၢဒီပနံၣ်အပူၤ</b></p>	<p>ဖဲ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢပုၤတၢ်ကြးဟံၣ်ဖျါလၢကမုၢ်မိၣ်ညါ မုၢ်တမုၢ် "တၢ်ဂ့ၢ်ခူသ့ၣ်" လၢပုၤတၢ်ကြးဟံၣ်ဖျါလၢကမုၢ်မိၣ်ညါ အိၣ်လၢအစူၤအခါန့ၣ် ပုၤမၤတဖၣ်ပုၤ မုၢ်တမုၢ် ဆါလီၤ Apogee တၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ် ဆူၣ် ပုၤအဂၤတဖၣ် လၢအကပူၤ မုၢ်တမုၢ် ဆါလီၤ Apogee တၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ် တသ့ဝဲနီၣ်တဂၤဘၣ်. တၢ်ဆါတၢ်ပုၤအတၢ်ကူၣ်ခူသ့ၣ်မၤသကိးတၢ်တဖၣ် လၢအဘၣ်ထွဲလီၤသးဒီး Apogee တၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်န့ၣ် ပုၤမၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤမၤသကိးဝဲ တသ့နီၣ်တဂၤဘၣ်.</p>	<p>တၢ်ကူၣ်လဲၤမၤကတၢ်, မုၢ်တမုၢ် တၢ်တဲပုၤတၢ်ဂ့ၢ်ခူသ့ၣ်ဆူၣ်အဂၤတဖၣ်, သန့ၤထီၣ်အသးလၢ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢပုၤမုၢ်ဒီးန့ၢ်အီၤတသ့တဖၣ်. တၢ်ကူၣ်လဲၤမၤကတၢ်လၢ ဒီပနံၣ်အဂၤတဖၣ်အတၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ်အပူၤ လၢ Apogee ပၣ်ယုၣ်ဝဲ လၢတၢ်ဆါတၢ်ပုၤကဲထီၣ်အသးသ့တမံၤအပူၤ. တၢ်ပုၤ မုၢ်တမုၢ် တၢ်ဆါ လံာ်သးဃာ်တဖၣ်, တၢ်ဖိလဲၤမၤန့ၢ်တၢ်ပုၤသးသိးတဖၣ်, တၢ်မၤလီၤတၢ်ကျိၣ်စုသ့တဖၣ်မၤအကျိၤအကွဲၣ်တဖၣ် ဒီးတၢ်ဆိတလဲစုဟံၣ်ဖျါတဖၣ် လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ တၢ်ကူၣ်ခူသ့ၣ်သကိး မုၢ်တမုၢ် ကမၤဘၣ်လီၤ တၢ်ဆဲးလီၤမုၢ်လီၤတဖၣ် လၢ Apogee တၢ်အုၣ်ကီၤတဖၣ် အတၢ်ဆါတၢ်ပုၤအလုၢ်အပူၤအပူၤ.</p>
---	--	---

<p><b>လံာ်လဲၤဒီးတၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးယါလီၤတံာ်လီၤဆဲးတဖၣ်</b></p>	<p>ဒီပနံၣ်အံၤ အစုစရိတၢ်ပာ်ဖျါ, လံာ်တဖၣ်, တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးယါ ဒီးလံာ်တီလံာ်မိတဖၣ် လၢတၢ်ဆူၣ်ထီၣ်အီၤဆူၣ် ကရူၢ်ကရၢအဂၤတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ် ကဘၣ်မုၢ်တၢ်လၢ အလီၤတံာ်ဒီးလၢပုၤ, ဒီး တၢ်ကဘၣ်ကတံာ်တၢ်အီၤ ဒီးစုစရိတၢ်သိၣ်လိသီလိမိၣ်ပုၤလၢညီၣ်န့ၣ်တၢ်တူၢ်လီၤအီၤတဖၣ်အိၣ်အသိး ဒီးဒဲကျဲၤအကပူၤလၢ ဒီပနံၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါလီၤတံာ်အီၤအသိးန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ကွဲးနီၣ်ကွဲးယါလၢ အကမၢၣ်, ဒုးန့ၢ်ပၢၢ်ကမၢၣ်တၢ် မုၢ်တမုၢ် အအိၣ်လီၤတံာ်တဖၣ်. တၢ်လီၤတံာ်လၢ ကလုာ်ပိာ်ထွဲ တၢ်ဖိၣ်စုစရိအကျိၤအကျိၤအကျိၤအဘၣ်တဖၣ်, မုၢ်တမုၢ် တၢ်စုးကါ လံာ်-အချၢ စုစရိတဖၣ်. တၢ်ပၣ်လီၤတံာ်တၢ်ဂ့ၢ် လၢပနံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတၢ်မၤနီၣ်မၤမၤတဖၣ်အပူၤ မုၢ်တမုၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ သဲစးမၤလီၤအီၤ မုၢ်တမုၢ် လၢအလိၣ်ဝဲဒၣ် လၢကမၤ တၢ်မၤနီၣ်မၤမၤလၢအတၢ်ဆူၣ်ကမၢၣ်တၢ်.</p>
--	--	---

<p><b>လီမုၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဒီး တၢ်ဆဲးကျဲၤဆဲးကျဲးတဖၣ်</b></p>	<p>အံၣ်လဲၤဒြဲးန့ၢ် ဒီး တၢ်ကလုာ် တၢ်ဆဲးကျဲၤဆဲးကျဲး တၢ်ပိးတၢ်လီၤဒီးသနီၣ်ကျိၤကွဲးခဲလၢန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒီပနံၣ်အံၤအတၢ် ဒီးဘၣ်တၢ်ရဲၣ်သဲကတီၤအီၤ လၢဒီပနံၣ်အံၤအပနံၣ်တၢ်ကၤ အတၢ်ဟုးဂၢၢ်မၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီပနံၣ်အံၤ ပၤဃာ်တၢ်ခွဲးတၢ်ဃာ်လၢ ကကွဲးကဒါကျဲးဒီးကွဲးကယာ် တၢ်စုးကါ သနီၣ်ကျိၤကွဲးတဖၣ်အံၤ ဒီးပုၤတဂၤဘၣ်တဂၤ အတၢ်ဆဲးကျဲးဆဲးကျဲးဒီးလံာ်ဒြဲးတဖၣ် အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်စုးကါ ဒီပနံၣ်အံၤသနီၣ်ကျိၤကွဲးတဖၣ် လၢကတုၤအိၣ်စုးကါ, ဆူၣ်လီၤ မုၢ်တမုၢ် ဒီးန့ၢ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢ အမၤတမုၢ်မၤတံာ်တံာ်တၢ်, အတဖိးသဲစး, အဒုးအိၣ်ဖျါအိၣ်ဖျါမုၢ်ခွဲၤတၢ်ရဲလီၤသး မုၢ်တမုၢ် တၢ်ဘၣ်အဘၣ်သီ. နီၣ်တဂၤတၢ်စုးကါလၢအတလၢကွဲးအခါး.</p>
--	---	---

<p><b>တၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူၣ်ကမုၢ်, တၢ်ကစီၣ်ဆဲးကျဲၤသန့ၣ် ဒီး ပုၤကွဲးယုသ့ၣ်ညါနီၣ်ဖးတၢ်တဖၣ်</b></p>	<p>တၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃး ဒီပနံၣ်အံၤန့ၣ် တၢ်ကြးမၤအီၤထဲဒၣ် ဒီဖျါပုၤ ပုၤန့ၢ်ပၢၢ်ကတီၤတၢ် လၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမီၤအီၤဒီးတၢ်ဃုထာ်ဟံၣ်လီၤအီၤ လီၤလီၤဆိဆိတဂၤအံၤန့ၣ်လီၤ.</p>	<p>တၢ်ဘိးဘၣ်ရဲလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ လၢတမုၢ်တတီ မုၢ်တမုၢ် ဒုးန့ၢ်ပၢၢ်ကမၢၣ်တၢ် လၢတၢ်ကစီၣ်ပုၤ မုၢ်တမုၢ် တီၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်ဆူၣ်ပဒိၣ် မုၢ်တမုၢ် သဲစးပုၤဘၣ်မုၢ်ဘၣ်ဒါတဖၣ် မုၢ်တမုၢ် ဒီပနံၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူၣ်ကမုၢ်. ပုၤမၤတဖၣ်ပုၤလၢအတမုၢ် ပုၤန့ၢ်ပၢၢ်ကတီၤတၢ် လၢတၢ်ဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမီၤအီၤဒီးတၢ်ဃုထာ်ဟံၣ်လီၤအီၤတဖၣ် လၢအကတီၤတၢ်ဆူၣ် မံဒိၣ်ယၢၣ် မုၢ်တမုၢ် ပုၤယုသ့ၣ်ညါနီၣ်ဖးတၢ်တဖၣ် လၢဒီပနံၣ်အံၤအခါး.</p>
--	---	--

# တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ တၢ်ဒီးသ့ၣ်ဟံးသး လံာ်န့ၣ်ကျဲ

ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်	ဖီလစံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကျၢၢ်တံၢ်	တၢ်လၢပုၤကဘၣ်ပလီၤသ့ၣ်ပလီၤသး
ပုၤမၤတၢ်ဖီတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်ဆိကတီၢ်တၢ်န့ၢ်မံးန့ၢ်မၤ	ဒီပနံၣ်အံၤပၤဟံးတၢ်ခွဲးတၢ်ဟံး လၢကသိၣ်သီၣ်သီၣ်ဒီး ဆိကတၢ်ကွဲၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖီတၢ်ဂၤလၢလၢတၢ်မၤ ဒီးလၢကဆၢတံၢ် တၢ်သိၣ်သီၣ်သီၣ်လၢတၢ်ကဟံးလီၤအံၤ လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝီတမံၤလၢလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ.	တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဖၣ် လၢကတီၢ်ဟံးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ လၢကဘၣ်တၢ်ဟံးလီၤအံၤ လၢဒီပနံၣ်အံၤ.
ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ် တၢ်ထီၣ်ဒါတၢ်မၤက့ၢ်က့ၢ်တၢ်	လၢတၢ်န့ၣ်လီၤတၢ်အပူၤ, ပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ်လၢအဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် လၢအဟံးဖျါထီၣ်တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ် ဘၣ်ယး တၢ်ဖီၣ်စ့စရီ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စရီ အလုၢ်အလၢလၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်ကတူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဆၢက့ၢ်လၢတၢ်အါ မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤက့ၢ်က့ၢ်တၢ်ဘၣ်. အလီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ် ကဟံးဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ် လၢအသ့ၣ်ညါဝဲ မ့တမ့ၢ် လၢအသးဒုဒိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.	ကယံၢ်မ့ၢ် တၢ်မၤပျံၤမုၢ်မုၢ် ပုၤမၤတၢ်ဖီတၢ်ဂၤလၢ လၢအဟံးဖျါထီၣ်ကယံၢ်မ့ၢ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ, တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢဖီလစံၣ်, မ့တမ့ၢ် Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ် ဘၣ်ယး တၢ်ဖီၣ်စ့စရီ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စရီ အလုၢ်အလၢလၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်.
တၢ်ဟံးထီၣ်ဖီၣ်ထီၣ်ဒီးတၢ်ကွဲၣ်ထံကျဲၤ တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ	တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီအကမံးတံၢ်အံၤ အမူအဒါအိၣ်လၢ ကပၤဆၢအံးကွဲၣ်ဒီးဟံးထီၣ်ဖီၣ်ထီၣ် Apogee အတၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤန့ၣ်လီၤ.	တၢ်ထံးဂံၢ်ထံးဘါတဖၣ် လၢတကန့ၣ်ယုာ် မ့တမ့ၢ် "ကဟးဆွဲး" သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်.
တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ တၢ်ဖဲးစ့စရီဒီးတၢ်ကွဲၣ်ထံကျဲၤ	ပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ် ကဘၣ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲ ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်, ဟံးဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ် ဒီးဟံးယုာ်မၤသကိးတၢ်လၢ ဒီပနံၣ်အံၤအတၢ်ထံးဂံၢ်ထံးဘၣ်တဖၣ် လၢကထၢဖျိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ယး တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီန့ၣ်လီၤ.	တၢ်ယုာ်ထီၣ်တၢ်တဖၣ် လၢ "တကန့ၣ်ယုာ်" မ့တမ့ၢ် "ကသးပုၤနီၣ်ကွဲၣ်တၢ်အံၤ" ဖဲတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ်လၢအဘၣ်ယးဒီး သဲးစးဂ့ၢ်ဝီ, တၢ်သိၣ်တၢ်ဘျၢ, တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ, တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, တၢ်ဖီၣ်စ့စရီ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စရီတဖၣ် ဟံးအိၣ်ထီၣ်သးအခါ. တၢ်လီၤတီၢ်လၢကဟံးဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် ကယံၢ်မ့ၢ် သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, တၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢ, တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢဖီလစံၣ်, မ့တမ့ၢ် Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ် ဘၣ်ယး တၢ်ဖီၣ်စ့စရီ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စရီ အလုၢ်အလၢလၢအလီၤသးဒုဒိတဖၣ်.
တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ တၢ်သိၣ်သီၣ်သီၣ်	ပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ်လၢ အလုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဒီးန့ၣ်ဘၣ် တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝီတၢ်စီၣ်ညိၣ်ဟံးအကြးအဘၣ်န့ၣ်လီၤ.	တၢ်လီၤတီၢ်လၢ ကသိၣ်သီၣ်သီၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ်လၢ အလုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ မ့တမ့ၢ် တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ.
တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ တၢ်မၤလီၤမၤဒီးဒီးလံာ်အုၣ်သး	အလီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ် ကကွၢ်ကဒါက့ၢ် တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအလံာ်န့ၣ်ကျဲအံၤ ညီန့ၢ်တဘျီဘၣ်တဘျီ, အုၣ်ကီၤသးလၢအဝဲသ့ၣ်န့ၢ်ပၤ အမူအဒါ လၢကမူထွဲမၤထွဲတၢ်အံၤ လၢတၢ်သးစၢ်ဆၢအပူၤ ဒီးလၢ Apogee အတၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤ အကံၢ်အစီအိၣ်အသိး ဒီးဟံးယုာ်မၤသကိးတၢ်လၢ ဟံးယုာ်မၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်မၤလီၤမၤဒီးအပူၤန့ၣ်လီၤ.	တၢ်လီၤတီၢ်လၢ ကအုၣ်ကီၤသးလၢ တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲ Apogee အတၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ. တၢ်လီၤတီၢ်လၢ ကဟံးယုာ်မၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်မၤလီၤမၤဒီးအပူၤ.
တၢ်ဟံးဖျါထီၣ်ဒီးတၢ်ယိထံသ့ၣ်ညါ တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်	အလီၤအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖီတဖၣ် ကဟံးဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ, Apogee တၢ်လုၢ်ဟံးမၤထွဲသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢၢ်မုၢ်အဖီလစံၣ် လၢအသ့ၣ်ညါဝဲ မ့တမ့ၢ် လၢအသးဒုဒိတဖၣ် တဘျီယီန့ၣ်လီၤ.	တၢ်ဟံးဖျါန့ၣ် တၢ်ကဘၣ်မၤအီၤလၢ တၢ်န့ၣ်ဂၢ်ကျဲၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအကြးဝဲဘၣ်ဝဲတၢ်စ့စရီန့ၣ် တၢ်ကယုထၢဟံးလီၤအီၤတဘျီယီ ဒ်သိးကယိထံသ့ၣ်ညါတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံးဖျါတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤအီၤ မံၤတဟ့ၣ်တဖျါသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

**နမူနာဒါလှာ တင်လှူပံ့မာထွေတင်သိပ်တင်သီအဂီၢ်**

ပှာမာတၢ်ဖိခဲလၢက Apogee ဒီး ပဲာဲအသးလိလၢမ့ၢ်ဂ့ၢ်, တဖၣ်အသးလိလၢမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ကယၢ်မ့ၢ် ပနံၣ်တၢ်ကကရၢလၢ အအိၣ်လၢ Apogee အဖီလၢ, ဝဲဒၣ်, တၢ်ဆါတၢ်ပှၤကရၢ, ပနံၣ်တၢ်ကကရၢ မ့တမ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖၣ်န့ၣ် တၢ်ဆါမ့ၢ်လၢအီၤလၢ ကလူၤတၢ်ထွေမာထွေ သဲစးတၢ်သိပ်တင်သီ, တၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ဘျၢတဖၣ်, တၢ်ဘျၢတဖၣ်, ဒီးတၢ်သိပ်တင်ဘျၢအတၢ်မလိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နမူဒါအိၣ်လၢ ကမၤန့ၢ် တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၤအကြၢးအဘၣ် ဘၣ်ဃး တၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ် လၢအဘၣ်ထွေလိၣ်သးဒီး နတၢ်ဖဲးတၢ်မၤမ့ၢ်ဒါတဖၣ် ဒ်သးကဒုးသုဒုးဘၣ်န့ၢ်လၢ ကသ့ၣ်ညါဟံပနီၣ် တၢ်လူၤတၢ်ထွေမာထွေတၢ်သိပ်တင်သီ တၢ်ဂ့ၢ်ကိလၢအကဲထီၣ်သးသ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢ အတဖၣ်သဲစး မ့တမ့ၢ် အတကြၢးတဘၣ်တမံန့ၣ် နမၤလိမၤဘၣ်က့ၤအီၤ ခီဖျါတဖျါထီၣ်လၢ တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်လၢအကြၢးအဘၣ်န့ၣ် နတသ့ၣ်ညါတၢ်အံၤဘၣ်လီၤန့ၣ် တသ့ဝဲဘၣ်.

**တၢ်ပတၢ်ဆၢအမူအဒါ လၢတၢ်လူၤတၢ်မာထွေတၢ်သိပ်တင်သီအဂီၢ်**  
**အလီၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ပတၢ်ဆၢအကရၢဖိကိးက ဂလူၤတၢ်မာထွေဝဲ Apogee**  
**အတၢ်လူၤတၢ်မာထွေတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ**  
**ဒီးဒီပနံၣ်ကရၢကျၢ်မ့ၢ်အဖီလၢစံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီပနံၣ်တၢ်ပတၢ်ဆၢန့ၣ် အမူဒါအိၣ်လၢ**  
**ကမၤလိၣ်တၢ်လၢ နကဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်ကိကျဲၤဒီးတၢ်န့ၣ်ကျဲၤ လၢလၢလိၣ်လီၢ်**  
**ဒ်သးကမၤစၢၤန့ၢ်လၢ ကန့ၢ်ပၤဒီးလူၤတၢ်ထွေ သဲစးဒီးသကံာ်ပဝး တၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**  
**ပၤဆၢတၢ်မူဒါခိၣ် ဒီးတၢ်မၤခိၣ်တဖၣ်န့ၣ် အမူအဒါအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ကဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ်**  
**ပှာမာတၢ်ဖိတဖၣ် ဒ်သးကတဖျါထီၣ် တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ, တၢ်သံကွၢ် ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကိတဖၣ်**  
**လၢအဘၣ်ထွေလိၣ်သးဒီး သဲစးဒီးသကံာ်ပဝးဂီၢ်တၢ်လူၤတၢ်မာထွေတၢ် ဒီးတၢ်ဖိၣ်စ့စ့ မ့တမ့ၢ်**  
**တၢ်ဖဲးစ့စ့ တၢ်ဂ့ၢ်ကိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**

**တၢ်ဟံၣ်ဘၣ်ဟံၣ်ဘၢတၢ် ဒီးတၢ်တြီဆၢဒီးသၢ**  
**တၢ်မၤဆၢက့ၤတၢ်လၢတၢ်အဒီးတၢ်မၤကၢ်က့ၤတၢ်**

လၢတၢ်သိပ်တင်သီလၢပျဲ, ပနံၣ်တၢ်ကကရၢကပလိၢ်ပဒီ ကမၤဂ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်ခဲသ့ၣ်လၢပှၤတဂၤလၢလၢအဒုးသ့ၣ်ညါ တၢ်မၤဟးစီတၢ်သိပ်တင်သီ, Apogee တၢ်စ့ၢ်ကလုၢ်ရဲၣ်ကျဲၤမ့ၢ်ဂ့ၢ် တၢ်လီၤစ့စ့ရီၤလၢတၢ်သံကွၢ်အလီၢ်အိၣ်ဝဲမ့ၢ်ဂ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤအလုၢ်အလၢဒီးကဘၣ်ဟံတဒၢပှၤလၢအဒုးသ့ၣ်ညါတၢ်န့ၣ်လီၤ. အလီၢ်အိၣ်ဝဲသပှၤကတၢ်လၢ ပှၤမာတၢ်ဖိတဖၣ်လၢအန့ၣ်လီၤဟံၣ်ဘုၣ်လၢ တၢ်ပိထံသ့ၣ်ညါတၢ်တမံအပူၤ မ့တမ့ၢ် ပှၤလၢအဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်တဖၣ် ကယုးယိၣ်ဟံကဲ တၢ်ဟံၣ်ဘၣ်ဟံၣ်ဘၢတၢ်ဂ့ၢ်ကျဲၤ တၢ်အၢၣ်လီၤသးအံၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤမာတၢ်ဖိတဂၤလၢလၢန့ၣ် တၢ်တြီဆၢအီၤနီၢ်လၢ သုတစံၣ်ညီၣ် မ့တမ့ၢ် မၤဆၢက့ၤတၢ်အၢ မ့တမ့ၢ် မၤကၢ်က့ၤ ပှၤမာတၢ်ဖိအလၢတဂၤ လၢအဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီတဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤအလုၢ်အလၢ လၢအလီၤသးဒုဒီတဖၣ် တဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

**ပှၤမာတၢ်ဖိတၢ်သိပ်တင်သီယိၣ်သီယိၣ် လၢတၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီအဂီၢ်**

ဖဲပှၤမာတၢ်ဖိတဂၤ ဆၢတၢ်လီၤအသးလၢ ကန့ၢ်လီၤဟံၣ်ဘုၣ်လၢ တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် သဲစးတၢ်သိပ်တင်သီ, Apogee တၢ်လူၤတၢ်မာထွေသဲစးတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢ်မ့ၢ်အဖီလၢစံၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် လၢအဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ် ဘၣ်ဃး တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤ အလုၢ်အလၢလၢအလီၤသးဒုဒီတဖၣ်အပူၤန့ၣ်, အဝဲန့ၣ် ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်သိပ်တင်သီယိၣ်, တုၤဆူဒီးဟံၣ်ဘုၣ်ဒီး တၢ်ထုးထီၣ်ကွၢ်လၢတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ်, ဒီပနံၣ်အံၤပၤယာ်ဝဲတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ကစးထီၣ်မၤဝဲ ကမျၢ်သဲစးတၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝဲတြီဆၢ ပှၤမာတၢ်ဖိတဂၤ လၢတၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီတမံအဂီၢ် ဒီးကဆၢခီတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤဆူ သဲစးဒီးတၢ်သိပ်တင်သီ ပဒီၣ်တၢ်ပတၢ်ပြုးတဖၣ်အအိၣ် လၢအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဟံးဂ့ၢ်မိမၤတၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝဲဒၣ်ယိၣ်သီယိၣ်တၢ်န့ၣ် တၢ်စူးကါအီၤသ့ဝဲ ဒ်သးကတြီဆၢ ပၤဆၢတၢ်မူဒါခိၣ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ် လၢအတူၢ်လီၢ်, ဟ့ၣ်ခွဲး မ့တမ့ၢ် လီၤတၢ်လၢ ကဟံးဂ့ၢ်ဝဲတြီဆၢ တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢ အတဖၣ်သဲစး, တကြၢးတဘၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤကမၢ်တၢ်အဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲ ဒီပနံၣ်အံၤအဖီလၢစံၣ် ဒ်သးကစူးကါဟံလီၤ အတၢ်သိပ်တင်သီယိၣ်သီယိၣ်တဖၣ်အံၤ

ဂၢ်ဂၢ်ကျၢၤကျၢၤန့ၣ်လီၤ. သန့က့, တၢ်သိပ်တင်သီယိၣ်သီယိၣ်တၢ်အက့ၤအဂီၢ်လၢအကြၢးဝဲဘၣ်ဝဲန့ၣ် ကမ့ၢ်ဝဲဒၣ်လီၤလီၤဆီဆီ လၢတၢ်ဂ့ၢ်တမံဘၣ်တမံအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဒီးတၢ်ပိထံသ့ၣ်ညါ တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီတဖၣ်**

ဒီပနံၣ်အံၤဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ်အပှၤမာတၢ်ဖိတဖၣ် လၢကဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီတဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီၤဒီးတၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤဂီၢ်ဝဲလၢအလီၤသးဒုဒီတဖၣ် လၢတၢ်ဂၢ်ကျၢၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်န့ၢ်ပှၤတဂၤလၢ လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ် သဲစးတၢ်သိပ်တင်သီ, တၢ်သိပ်တင်သီမိၢ်ပှၤ မ့တမ့ၢ် ကံၢ်လဲသူးသ့ၣ်အပတီၢ် လၢအအိၣ်လၢ တၢ်န့ၣ်ကျဲၤအံၤအပူၤ မ့တမ့ၢ် လၢဒီပနံၣ်အံၤအဖီလၢစံၣ်ဘၣ်ထွေဘၣ်ဃးတမံမံအပူၤ မ့တမ့ၢ် အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီဘၣ်ဃး တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤအလုၢ်လၢလၢအလီၤသးဒုဒီတဖၣ် အယိၣ်န့ၣ်, အလီၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ နကဟံၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီ မ့တမ့ၢ် နတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. နမၤ တၢ်ဟံၣ်ဖျါတမံ သ့ဝဲခီဖျါ-

1. ဆဲးကျဲၤ နပၤဆၢတၢ်မူဒါခိၣ်, စံနယၢ်တၢ်မၤခိၣ်, နပှၤမာတၢ်ဖိဂံၢ်ဘီဝဲကျဲၤ, မ့တမ့ၢ် Apogee အပှၤဟ့ၣ်ဂံၢ်တၢ်ခိၣ်ကျဲၤ ဝဲ 952.487.7645;
2. ကွဲးတီၣ်ထီၣ်လံာ်ဆူ Apogee အသဲစးဂီၢ်ဝဲကျဲၤပဲ ApogeeLegal@apog.com မ့တမ့ၢ် တၢ်လူၤတၢ်မာထွေတၢ်သိပ်တင်သီကမံးတံာ် ဝဲ ApogeeCompliance@apog.com; မ့တမ့ၢ်
3. ဆဲးကျဲၤ Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံသးအတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျဲၤလီၤဆီ ဒ်သးကဆၢထီၣ် တၢ်ဟံၣ်ဖျါတမံ လၢတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်န့ၣ်မံၤ ဝဲ-
  - www.apog.ethicspoint.com (ထၢန့ၢ်လီၤတၢ်ကရၢကရီအံၤအမံၤ “Apogee”) (ဟီၣ်ခိၣ်ဒီတဘျၢ).
  - 800.441.6164 (ကိးလီၤတဲစိအကလီၤ လၢ U.S ဒီး Canada အပူၤ).
  - မ့ၢ်ကဆဲးကျဲၤကလီၤ လီၤတဲစိ လၢထံကီၢ်အိၣ်လၢ U.S ဒီး Canada အချၢတဖၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ဝံသးစူၤကွၢ်ဘၣ် တၢ်န့ၣ်ကျဲၤတဖၣ်အံၤတက့ၢ်.
  - ပှၤမာတၢ်ဖိလၢအသးအိၣ်ဒုးသ့ၣ်ညါတၢ်ဆူ Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံသးအတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျဲၤလီၤဆီအအိၣ် လၢထံကီၢ်တမ့ၢ်ဘၣ် U.S ဒီး Canada အပှၤတဖၣ်န့ၣ်, လၢတၢ်န့ၣ်ကျဲၤတဖၣ်လၢကကိးလီၤတဲစိဒ်လဲၣ်အဂီၢ် ဆဲးကျဲၤလီၤတဲစိကျဲၤလီၤဆီအံၤလၢအိၣ်သ့ဝဲ ဝဲ www.apog.ethicspoint.com (ထၢန့ၢ်လီၤတၢ်ကရၢကရီအမံၤ “Apogee”) န့ၣ်လီၤ.

**Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံသးအတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျဲၤလီၤဆီန့ၣ်**  
**ဘၣ်တၢ်သုးကျဲၤဖဲးမၤအီၤလၢ တၢ်ချၢဒီပနံၣ်တခါ**  
**လၢအတရၢလီၤမၤသကိးတၢ်ဒီး Apogee, ဒီးတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအကျဲၤကျဲၤအံၤ**  
**ဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢ ပှၤကတီၣ်ထီၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါတဖၣ်**  
**တအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံၣ်ဖျါမံၤသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.**

နမ့ၢ်သးအိၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်လၢကျိၣ်အဂၤ လၢအတမ့ၢ်အဲကလဲးကျိၣ်ဘၣ်ဒီး, နကြၢးဆဲးကျဲၤသံကွၢ် Apogee တၢ်ဒီသ့ၣ်ဟံသးအတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ဘျၢ လီၤတဲစိကျဲၤလီၤဆီအံၤ ဒီးယုထီၣ် ပှၤတဲကျဲၤထံတၢ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံၣ်ဖျါတမံစုာ်စုာ် လၢအဘၣ်ဃးဒီး တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲစးတၢ်သိပ်တင်သီ မ့တမ့ၢ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီ တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီန့ၣ် တၢ်ကယိထံသ့ၣ်ညါအီၤ ချဲၤဒီးလၢပှၤပှၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်တၢ်သိပ်တင်သီမ့ၢ်ဟံးအိၣ်ထီၣ်အသးတမံမံအပူၤ, Apogee ကဟံးဂီၢ်ဝဲ ဖဲးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်တၢ်အံၤ လၢကျဲၤအကြၢးအဘၣ်အပူၤ ဒ်သးကတြီဆၢ တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်ဒ်သးအံၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ်, တၢ်ဟံၣ်ဖျါတဖၣ်လၢအဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဖိၣ်စ့စ့ရီၤ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤ တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ကတီၣ်ထီၣ်အီၤဆူ Apogee အပှၤန့ၣ်တၢ်တဖၣ်ကရၢ တၢ်ဖဲးစ့စ့ရီၤကမံးတံာ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤတၢ်လၢ ကဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်တူၢ်လီၢ် တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲစးတၢ်သိပ်တင်သီ, Apogee တၢ်လူၤတၢ်မာထွေသဲစးတၢ်သိပ်တင်သီတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ မ့တမ့ၢ် ဒီပနံၣ်ကရၢကျၢ်မ့ၢ်အဖီလၢစံၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဒုးကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်ဟံးဂ့ၢ်ဝဲဒၣ်ယိၣ်သီယိၣ်တၢ် ဟ့ၣ်ဆူဒီးဟံၣ်ဘုၣ်ဒီး တၢ်ဆိကတီၢ်ကွၢ်လၢတၢ်မၤလီၤန့ၣ် သ့ၣ်နီၣ်ဘၣ်နဲတက့ၢ်.

**လာတံးလီတဲစိလၢထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤ လၢအတမ့ၢ်ဘၣ် U.S. မ့တမ့ၢ် CANADA အဂီၢ်  
လီတဲစိတၢ်န့ၣ်ကျဲအညါတဖၣ်**

န့မ့ၢ်အံၤဒီး ဆဲးကျိးလီတဲစိအကလီ ဆူ Apogee တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုး  
လီတဲစိကျိးလီဆီအအိၣ် လၢထံဂ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ် U.S. ဒီး Canada အပူၤတဖၣ်န့ၣ်,  
ကလိၣ်ဝဲဒၣ်လၢနက စံၢ်လီၤ AT&T တၢ်န့ၣ်လီၤဆဲးကျိးလီၤလီၤအနီၣ်ဂံၢ်ပနီၣ်  
လၢနတၢ်လီၤတၢ်ကျဲအဂီၢ် ဒီဖျိစူးကါ တၢ်ချုးလီတဲစိကျိးတမံၤ  
ဒီးဖဲတၢ်မၤန့ၢ်တၢ်အံၤဝဲအခါန့ၣ် စံၢ်လီၤ Apogee တၢ်ဒိသ့ၣ်ဟံးသးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျုး  
လီတဲစိကျိးလီဆီ အနီၣ်ဂံၢ်အံၤ ဒ်တၢ်ဟံးဖျါအီၤလၢလၢအသးတက့ၢ်.

- အိၣ်ဒီးတၢ်မၤန့ၢ်တၢ်တမံၤ, မ့ၢ်ဝဲဒီးစံၢ်လီၤ 800.441.6164 တက့ၢ်.

ထံကီၢ်	AT&T ဆၢဆဲးကျိးလီတဲစိနီၣ်ဂံၢ် လီၤလီၤACCESS® CODE	ကျိၣ်တၢ်ဃုထၢ တၢ်
Brazil (တမ့ၢ်လၢလီတဲစိစိစ့ဘၣ်)	0-800-890-0288	Portuguese (Brazilian)
Brazil (လၢ လီတဲစိစိစ့)	0-800-888-8288	English
Denmark	800-100-10	Danish, English
Singapore (StarHub)	800-001-0001	Malay, English
Singapore (Sing Tel)	800-011-1111	
United Kingdom (British Telecom)	0-800-89-0011	English



- တၢ်ဆဲးကျိးအံၤ ကဘၣ်တၢ်စံးဆၢအီၤလၢ အဲကလဲးကျိၣ်န့ၣ်လီၤ.  
လၢကဆဲးမၤန့ၢ်တၢ်ဆဲးကျိးအံၤလၢကျိၣ်အဂၢၤတမံၤအဂီၢ်, ဝံးသးစူၤ တဲဖျါထီၣ်န့ၣ်ကျိၣ်  
ဆူပုၤစံးဆၢလီတဲစိအံၤ ဒ်သးကယုထီၣ် ပုၤတဲကျိးထံက့ၤတၢ်တဂၤ တက့ၢ်.  
ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ် တၢ်ဆၢကတီၢ်ကယံၣ်ဝဲစ့ၤကိးမံးနံး လၢပုၤတဲကျိးထံက့ၤတၢ်တဂၤ  
ကဟဲန့ၣ်လီၤဆူ လီတဲစိကျိးအံၤန့ၣ်လီၤ. တဘၣ်ပၣ်လီၤ လီတဲစိတဂ့ၤ.

ဟီၣ်ဒိၣ်ဒီတဘၣ် AT&T တၢ်န့ၣ်လီၤဆဲးကျိးလီၤလီၤအနီၣ်ဂံၢ်ပနီၣ်တဖၣ်န့ၣ်  
လဲလိာ်အသးသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်လီၤဆဲးကျိးလီၤလီၤအနီၣ်ဂံၢ်ပနီၣ်လၢထးတဖၣ်  
တၢ်စူးကါအီၤမ့ၢ်တန့ၢ်ဘၣ်အယိန့ၣ်, ဝံးသးစူၤ စံၢ်လီၤ AT&T  
တၢ်န့ၣ်လီၤဆဲးကျိးလီၤလီၤအနီၣ်ဂံၢ်ပနီၣ် အဂၢၤတမံၤအံၤ မ့တမ့ၢ် လဲၤဆူ  
[www.apog.ethicspoint.com](http://www.apog.ethicspoint.com) (ထၢန့ၣ်လီၤ တၢ်ကရၢကရိအမံၤ " Apogee")  
လၢတၢ်န့ၣ်လီၤအနီၣ်ဂံၢ်ပနီၣ်အသီကတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်တက့ၢ်.

**တၢ်ဂ့ၢ်ကျိၣ်တံၢ်**

ဒီပနီၣ်အံၤန့ၣ် အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအသးလၢ ကမၤပနီၣ်တၢ်ကၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်  
လၢသကံၢ်ပဝးအဂ့ၢ်အဝါဒီးအတီအလီၤအပူၤ ဒီးလၢတၢ်သးစၢ်ဆၢအပူၤ  
ဒီးလၢသဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီဒီးတၢ်ဘျုးခဲလၢာ် အကံၢ်အစီအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်ကျဲအံၤန့ၣ်  
တၢ်ပညိၣ်အီၤလၢ ကမၤစၢၤန့ၣ် ဒ်သးကန့ၢ်ပၢၢ် မ့ၢ်ကလူၤဟီၣ်မၤထွဲ သဲစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ ဒီး  
Apogee အသကံၢ်ပဝးတၢ်သိၣ်တၢ်သီမိၢ်ပုၤတဖၣ် ဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်  
ဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံအကတၢ်, ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်, ဘၣ်ဃးတၢ်ဆၢတံၢ်  
တၢ်ဟူးဂဲးမၤတၢ်အကျိၤအကျဲ လၢအကြးဝဲဘၣ်ဝဲန့ၣ် နကဘၣ်သန့ၤန့ၣ်သးလၢ  
နနီၣ်ကစၢ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တံၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. သ့ၣ်နီၣ်န့ၣ်ဒ်လၢ ကစူးကါ  
နတၢ်စံၣ်ညီၣ်တံၢ်အဂ့ၢ်အဝါဒီးသးအတၢ်သ့ၣ်ညါ ထီၣ်တက့ၢ်.

